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Br.0012.2.2024 

 

 

Protokół Nr 38/2024 

z posiedzenia Komisji Rolnictwa, Leśnictwa i  Ochrony Środowiska 

Rady Powiatu Mławskiego 

odbytego w dniu 19 lutego 2024 roku, 

pod przewodnictwem  

Pana Witolda Okumskiego - Przewodniczącego Komisji 

 

 

Punkt 1 

Otwarcie posiedzenia. 

 

Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Otworzył trzydzieste ósme posiedzenie Komisji, powitał członków Komisji i zaproszonych gości. 

 

Punkt 2 

Stwierdzenie prawomocności obrad. 

 

Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Stwierdził, że w posiedzeniu uczestniczy czterech członków Komisji, wobec czego obrady są 

prawomocne. 

 

Punkt 3 

Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia Komisji. 

 

Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Komisja jednogłośnie przyjęła protokół Nr 37/2024. 

 

Punkt 4 

Uchwalenie porządku obrad. 

 

Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Zaproponował następujący porządek obrad: 

 

1. Otwarcie posiedzenia. 

2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia Komisji. 

4. Uchwalenie porządku obrad. 

5. Informacja Powiatowego Biura ARiMR w Mławie o realizacji zadań w roku 2023. 

6. Informacja o sytuacji ekonomicznej gospodarstw rolnych w powiecie mławskim. 

7. Informacja dotycząca wyłączenia gruntów rolnych w powiecie mławskim w latach 2022-2023. 

8. Zapytania i wolne wnioski. 

9. Zamknięcie posiedzenia. 

 

 

 

Komisja jednogłośnie przyjęła porządek obrad zaproponowany przez Przewodniczącego Komisji. 

 

 

 



2 

 

Punkt 5 

Informacja Powiatowego Biura ARiMR w Mławie o realizacji zadań w roku 2023. 

 

Pan Wojciech Krajewski – Kierownik Biura Powiatowego ARiMR w Mławie 

Poinformował, że od kilku lat Agencja Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa zajmuje się m.in. 

dopłatami do materiału siewnego, sadzeniowego, do nasion. We wcześniejszych latach zajmowała 

się tym Agencja Rynku Rolnego. Kolejnym obszarem działań ARiMR jest pomoc dla pszczelarzy, 

która jest udzielana osobom posiadającym pasieki. W 2023 roku zostało udzielone wsparcie  

64 pasiekom (zostały złożone 64 wnioski). Pomoc ta opiewała na ponad 136 000 zł. Od 2018 roku 

Agencja udziela pomocy finansowej dla kół gospodyń wiejskich. W 2018 roku było zarejestrowane 

w Agencji jedno koło gospodyń wiejskich z Radzanowa. W chwili obecnej w powiecie mławskim 

jest zarejestrowanych 57 kół. Z każdej gminy są koła gospodyń. Po rejestracji i złożeniu 

odpowiedniego wniosku w Agencji otrzymują pomoc finansową. W ubiegłym roku pomoc ta 

wyniosła ponad 490 000 zł. Od 2019 roku - około 1 000 000 zł. Wcześniej koła gospodyń wiejskich 

nie były wspierane z żadnych instytucji.  

Poza wnioskami o płatności obszarowe, będącym głównym zadaniem ARiMR, była udzielana pomoc 

dla producentów zbóż (pszenicy, kukurydzy, gryki, zbóż oleistych, rzepaku). Zostały przeprowadzone 

trzy nabory. Nie było to łatwe ani dla składających wnioski, ani dla obsługujących je. W trakcie było 

wiele zmian dotyczących zasad udzielenia pomocy, interpretacji, procedur. W wyniku tych trzech 

naborów producenci zbóż uzyskali prawie 15 000 000 zł. Była również kontynuowana pomoc do 

zakupu nawozów (od 2022 roku). Ponad 1 700 wniosków zostało złożonych, gdzie łącznie udzielono 

12 000 000 zł wsparcia z tego tytułu. Producenci trzody chlewnej również otrzymywali wsparcie – 

dla hodowców prosiąt udzielono pomoc w kwocie ponad 2 600 000 zł, dla producentów świń, gdzie 

złożono 25 wniosków - prawie 1 200 000 zł.   

Powiedział, że w 2023 roku były przeprowadzane dwa nabory do dofinansowanie do materiału 

siewnego: jeden klasyczny i drugi dodatkowy – materiał siewny wojenny, związany z wojną na 

Ukrainie. Kolejnym wsparciem była pomoc z tytułu suszy. W 2023 roku rolnicy otrzymali pomoc 

suszową w wyniku suszy występującej w 2022 roku. Rolnicy poszkodowani w wyniku suszy w 2023 

roku otrzymają pomoc suszową w roku bieżącym. Nadal oczekiwane jest rozporządzenie i stawki 

pomocy. W 2024 roku na ten cel jest zaplanowanych w budżecie ponad 1 400 000 000 zł.  

Za 2023 rok do Agencji zostało złożonych elektronicznie 4 862 wniosków na płatności obszarowe. 

Od 15 października do końca listopada 2023 roku wypłacane były zaliczki. Zaliczek tych wypłacono 

ponad 58 mln złotych. Obecnie wypłacane są płatności końcowe - ponad 5 554 000 zł. Na kontach 

rolników za płatności obszarowe za 2023 rok jest w sumie ponad 63 761 000 zł. Jest obsłużonych 40% 

wniosków. Pozostałe wnioski są w trakcie obsługi, związane to jest z ekoschematami (jest to nowość 

wprowadzona w 2023 roku). Obsługa tych wniosków została opóźniona ze względu na to, że Agencja 

obsługiwała inne, wspomniane już wnioski, których były tysiące. System informatyczny w Agencji 

pozwolił na obsługę, wydawanie decyzji dopiero w grudniu. Kontrola administracyjna, która jest 

drugim etapem po kontroli kompletności, pozwala na wydawanie decyzji, robienie list płatności, 

przekazywanie środków do rolników. Ta możliwość pojawiła się dopiero na początku grudnia. Nigdy 

aż tak późno ta funkcjonalność nie była wdrożona (zawsze był to lipiec – sierpień). Na początku 

grudnia były wydawane już decyzje, a do końca lutego 80% – 95% rolników miała wydane decyzje 

i przekazane środki finansowe. Do końca maja 2024 roku jest czas na wydanie decyzji przez Agencję 

(wcześniej było do końca lutego). Wypłata środków jest do końca czerwca.  

Poinformował, że 16-ego lutego 2024 roku ukazało się Zarządzenie Prezesa Agencji Restrukturyzacji 

i Modernizacji Rolnictwa dotyczące zasad udzielania pomocy finansowej dla producenta rolnego, 

będącego producentem kukurydzy. Jest to także wsparcie w wyniku wojny na Ukrainie. Lada moment 

pojawi się formularz wniosku i będzie można go składać w Agencji do 29 lutego 2024 roku.  

Do wniosku nie są wymagane żadne załączniki (faktury). Agencja będzie weryfikowała ile hektarów 

kukurydzy deklarował rolnik w płatnościach obszarowych i o jaką ilość uprawy kukurydzy złoży 

wniosek (kukurydza ta nie może być przeznaczona na kiszonkę). Wielkość pomocy przewidziana jest 

na podobnych zasadach jak w zeszłym roku.  
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ARiMR w Mławie wydaje bardzo dużo zaświadczeń DJP, potrzebnych do zwrotu podatku 

akcyzowego, które można składać w gminie do końca lutego 2024 roku. Przez Agencję obsługiwane 

są również działania inwestycyjne i premiowe.  

Producenci trzody chlewnej mogą się ubiegać o pożyczki. Nie jest to duża ilość bo około 1 - 2 

pożyczek rocznie jest udzielanych. 

 

Pan Witold Okumski – Przewodniczący Komisji 

Otworzył dyskusję w tym punkcie. 

 

Pan Janusz Wiśniewski – Członek Komisji   

Powiedział, że większość wniosków wpływających do ARiMR w Mławie musi zostać złożona formą 

elektroniczną. W jaki sposób ludzie, którzy nie mają Internetu mają uzyskać informacje, że jest 

ogłoszony nabór na konkretną pomoc dla rolnika, że należy złożyć wniosek i w jakiej formie 

(papierowej czy elektronicznej)?  

 

Pan Wojciech Krajewski – Kierownik Biura Powiatowego ARiMR w Mławie 

Odpowiedział, że jeżeli rolnik nie ma dostępu do Internetu, może uzyskać informacje w ARiMR w 

Mławie, jak również w Ośrodku Doradztwa Rolniczego. 

 

Pani Krystyna Zając – Wicestarosta 

Powiedziała, że pracownicy tych jednostek dyżurują w Urzędach Gmin i świadczą pomoc rolnikom.  

 

Pan Wojciech Krajewski – Kierownik Biura Powiatowego ARiMR w Mławie 

Powiedział, że rolnicy są w ewidencji Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa. Zdarza się, 

że zostają oni informowani telefonicznie przez Agencję: w przypadku zbliżającego się końca terminu 

składania wniosków o płatności obszarowe. Z reguły rolnicy potrzebujący wsparcia, odwiedzają 

Agencję czy Ośrodki Doradztwa Rolniczego w celu uzyskania informacji jakie mają możliwości. 

Oglądając telewizję także mogą dowiedzieć się różnych informacji. 

 

Pan Kazimierz Sobotka – Przewodniczący Rady Powiatowej Mazowieckiej Izby Rolniczej 

Przekazał, że w tradycyjnych naborach, gdzie corocznie składane są wnioski, rolnicy już wiedzą i 

pilnują terminów. W wyjątkowych sytuacjach, jak np. teraz, gdzie będą przyjmowane wnioski z tytułu 

wsparcia dla producentów kukurydzy przez dwa tygodnie, dani producenci muszą sami przeglądać 

internet w celu uzyskania informacji lub pytać w biurach Agencji.    

 

Pani Joanna Balicka – Kierownik Powiatowego Zespołu Doradztwa Rolniczego w Mławie 

Poinformowała, że na dzień dzisiejszy na terenie powiatu mławskiego jest 9 gmin, które są 

obsługiwane przez Powiatowy Zespół Doradztwa Rolniczego w Mławie. Do 7 gmin są delegowani 

pracownicy, którzy co najmniej raz w tygodniu pełnią tam dyżury. Na jednej gminie chwilowo jest 

wakat i obecnie nie są pełnione tam dyżury. Nie mniej jednak, kiedy rozpocznie się nabór wniosków 

o dopłaty bezpośrednie, tam również zostanie oddelegowany doradca, aby pomóc rolnikom. Zespół 

Doradztwa Rolniczego świadczy swoją pomoc od poniedziałku do piątku na ulicy „Grota” 

Roweckiego w Mławie.  

Ustosunkowując się do pytania radnego odnośnie braku informacji dla rolników stwierdziła, że 

rolnicy doskonale wiedzą jakie mają możliwości. Informacje mogą uzyskać z prasy, telewizji, 

ARiMR, ODR. Terminy ustalane są odgórnie, Agencje czy Ośrodki Doradztwa nie mają na nie 

wpływu, natomiast pomoc w wypełnieniu wniosków rolnicy mogą uzyskać.  

 

Pan Witold Okumski – Przewodniczący Komisji 

Dodał, że niestety bariera internetowa jest w wielu miejscach powiatu mławskiego. Podał przykład, 

że w miejscowości Wróblewo jest problem z zasięgiem internetu, również w telefonach 

komórkowych.  
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Pan Marek Linkowski – Członek Komisji 

Wskazał, że brak jest informacji dla rolników. Informacje cykliczne są przekazywane i znane już 

rolnikom. Jest problem z informacjami krótkoterminowymi, np. dotyczącymi suszy.  

 

Pan Witold Okumski – Przewodniczący Komisji 

Powiedział, że co i raz uruchamiane są różne, nowe formy wsparcia dla rolników, wynikające z 

danych sytuacji. Powinna być ich powszechność. Powinien być wdrożony jakiś system 

powiadamiania rolników o wszystkich nowościach, aby niczego nie przegapić.   

 

Pan Wojciech Krajewski – Kierownik Biura Powiatowego ARiMR w Mławie 

Powiedział, że gminy wiedzą o wszystkich wydarzeniach. Powinny przekazywać informacje 

rolnikom. Zazwyczaj wywieszają informacje na tablicy ogłoszeń, informują sołtysów.  

 

Pan Kazimierz Sobotka – Przewodniczący Rady Powiatowej Mazowieckiej Izby Rolniczej 

Poinformował, że Izby Rolnicze również służą pomocą rolnikom. Mazowiecka Izba Rolnicza ma 

swoją siedzibę w Ciechanowie. Na bieżąco ma kontakt z ARiMR w Mławie, jak i Zespołem 

Doradztwa Rolniczego w Mławie. Pracownicy tych dwóch placówek są obarczeni ogromem pracy 

związanym z  obsługą ogromnej ilości wniosków.  

 

Pan Wojciech Krajewski – Kierownik Biura Powiatowego ARiMR w Mławie 

Oznajmił, że w 2019 roku ponad 2 600 rolników złożyło wnioski o pomoc suszową. O pomoc do 

nawozów w ubiegłym roku złożyło wnioski prawie 2 000 rolników. Pracownicy ARiMR, często 

obsługują około 10 różnych zadań, wniosków.    

 

Pan Witold Okumski – Przewodniczący Komisji 

W imieniu samorządu powiatu mławskiego przekazał podziękowania dla pracowników ARiMR oraz 

Zespołu Doradztwa Rolniczego w Mławie. Pracy im przybywa, a liczba pracowników nie zmienia 

się. Pracownikom zależy, aby na czas zostały złożone wnioski, by mogły spłynąć środki finansowe. 

Praca Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa w Mławie jest dobrze postrzegana, nie ma 

żadnych negatywnych opinii.  

 

 

Punkt 6  

Informacja o sytuacji ekonomicznej gospodarstw rolnych w powiecie mławskim. 

 

Pan Kazimierz Sobotka – Przewodniczący Rady Powiatowej Mazowieckiej Izby Rolniczej 

Poinformował, że sytuacja ekonomiczna gospodarstw rolnych w powiecie mławskim nie jest nikomu 

obca. Każdy może mieć inną opinię co do jej odbioru. W ostatnim czasie rolnicy rozpoczęli swoje 

protesty, wyjeżdżając ciągnikami na drogi. Świadczy to o tym, że w rolnictwie dzieje się źle. Z 

obserwacji rolnictwa, rozmów z rolnikami wynika, że aż tak ciężko nie jest w rolnictwie. Niemniej 

jednak każdy ma prawo do własnej opinii na ten temat. Analizując sytuację ekonomiczną każdego 

rolnika wynika z niej, że nie u każdego jest dobrze, ale też nie u każdego jest tragicznie. Rolnicy 

zaciągają kredyty, aby móc rozwijać swoje gospodarstwa, więc może niektórzy mają problemy ze 

spłatą tych kredytów. Nieuniknione jest, że biorąc kredyt należy go spłacić. W związku z tym, taką 

decyzję należy dokładnie przemyśleć i przeanalizować czy będzie z czego spłacić dany kredyt. Ceny 

na rynku zmieniają się, nie ma stałych cen. Od protestów, które odbywały się w Mławie w 1990 roku, 

upominał się o ceny minimalne na płody rolne. Powinna być określona cena minimalna na zboża, 

mleko, mięso itd. W takiej sytuacji rolnik może zdecydować co mu się bardziej opłaca produkować. 

W obecnej rzeczywistości ceny zmieniają się z dnia na dzień. To sprawia, że rolnicy ryzykują 

decydując się na daną produkcję.  

Obraz ekonomii rolnictwa widać na drogach (protesty). Traktory, którymi rolnicy wyjeżdżają na 
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protesty są bardzo drogie. Do tego muszą posiadać odpowiedni sprzęt, aby móc pracować na roli. 

Koszta, które ponoszą rolnicy są ogromne. Czasami rolnicy przeinwestują we własnych 

gospodarstwach i pojawiają się problemy.  

 

Pan Marek Linkowski – Członek Komisji 

Wtrącił, że wszystkie te sprzęty, które rolnicy posiadają są na kredyt. Bez kredytu ciężko mają 

prosperować.  

 

Pani Krystyna Zając – Wicestarosta  

Powiedziała, ze każdy jest świadomy, że biorąc kredyt należy go spłacać.  

 

Pan Kazimierz Sobotka – Przewodniczący Rady Powiatowej Mazowieckiej Izby Rolniczej 

Kontynuując powiedział, że należy zachować rozsądek w zaciąganiu kredytów niezależnie od branży, 

aby nie przeinwestować. Poza tym wiele spraw rolników jest bardzo ciężkich i trudnych. Z 

postulatami rolników zgadza się, popiera Resort Rolnictwa. Jest to niezrozumiała sytuacja, gdyż 

Ministerstwo Rolnictwa podjęło decyzje, z którymi teraz nie zgadzają się rolnicy. Ministerstwo 

twierdzi, że to decyzje odgórne, płynące z Brukseli. Na te decyzje mają wpływ również politycy z 

Ministerstwa Rolnictwa w Polsce i reprezentujący Polskę w Brukseli.  

Powiedział, ze Izby Rolnicze wyłapują wszystkie sytuacje, które dzieją się na wsi, w rolnictwie. 

Zostają analizowane i informacje o nich przekazywane są do Izby Wojewódzkiej w Warszawie, która 

z kolei przekazuje je do Krajowej Izby, a następnie trafiają do sejmu.  

Przytoczył sytuację obecnych emerytur rolników. Do tej pory było tak, że aby otrzymać emeryturę 

należało wszystkie warunki spełnić i pozbyć się majątku wypracowanego przez rolnika przez całe 

życie. To sytuacja niezrozumiała, gdyż nie każdy miał komu przekazać swoje gospodarstwo. Dwa 

lata temu dokonano zmian (dzięki Izbom Rolniczym).  

 

Pan Marek Linkowski – Członek Komisji 

Podziękował panu Przewodniczącemu Rady Powiatowej Mazowieckiej Izy Rolniczej za zgłoszenie 

wniosku w sprawie emerytur.  

Wspomniał, że w ODR-ach były przeprowadzane kalkulacje każdego produktu rolnego.  

Uważa, ze w rolnictwie jest źle, a będzie jeszcze gorzej.  

Podał przykład, że w swoim gospodarstwie poddał badaniom produkty na zawartość środków 

ochrony roślin, czy spełniają parametry, wymogi. Otrzymał propozycję 45 zł za kwintal żyta, za 

pszenicę – 74 zł. Okazało się również, że skup, do którego oddał zboże na badania, jest niewypłacalny. 

Nie jest łatwo sprzedać po korzystnej cenie zboże, ani otrzymać środki finansowe za produkt rolny. 

Punkty skupu są przepełnione zbożem, więc nie oferują wysokich cen. Nie długo kolejne żniwa, a 

magazyny u rolników są pełne, punkty skupu wolą skupować zboże z Ukrainy po korzystnej cenie. 

Rolnicy zaczną likwidować swoje gospodarstwa nie mając możliwości sprzedawania swoich płodów 

rolnych.  

 

Pan Witold Okumski – Przewodniczący Komisji 

Powiedział, że w ubiegłym tygodniu polscy rolnicy wysypywali swoje zboże na granicy polsko - 

ukraińskiej, na drogi. Miało być podpisane porozumienie, że nie będzie sprowadzane ukraińskie 

zboże do Polski.  

 

Pan Kazimierz Sobotka – Przewodniczący Rady Powiatowej Mazowieckiej Izby Rolniczej 

Zauważył, że miały być wprowadzane tzw. kaucje za zboże z Ukrainy, które przyjeżdżało tranzytem 

przez Polskę. Niestety nie zostało to nadal wprowadzone. Odpowiedzialne są za to władze, które 

powinny reagować.  

 

Pan Marek Linkowski – Członek Komisji 

Podał przykład, że na spotkaniu z pszczelarzami było powiedziane, że miód z Ukrainy jest o wiele 
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tańszy niż polski. Trudno jest wytrzymać taką konkurencję, gdyż wiadomo, że ludzie będą kupować 

ten, który jest tańszy.  

 

Pani Krystyna Zając - Wicestarosta 

Zauważyła, że tymi sprawami powinni zająć się reprezentanci Polski, czyli politycy. Obojętnie jaka 

władza rządzi w państwie, powinna współpracować na tyle, aby rolnikom pomóc, wesprzeć ich. W 

sytuacji, gdy tego nie robi, nie można winić powiatów, Izb Rolniczych, czy innych instytucji. 

Konieczne są rozwiązania systemowe, aby poprawić tę sytuację. Wiąże się to z większą pracą, 

zaangażowaniem, wdrożeniem różnych specjalistów.  

 

Pan Marek Linkowski – Członek Komisji 

Powiedział, że zaniechania poprzedników zemszczą się na kolejne dekady w rolnictwie. Nie naprawi 

się wszystkiego w ciągu roku, dwóch czy trzech lat. Sytuacja, która zastała rolników, konsumentów 

jest bardzo trudna. Na kolejne pokolenia nie zapowiada się optymistycznie. 

 

Pani Krystyna Zając – Wicestarosta 

Wtrąciła, że nie obwiniałaby poprzedniej władzy, gdyż zrobili oni bardzo dużo dobrego dla rolników. 

Obecnie obiecywane jest, że w przeciągu trzech miesięcy załatwi się sprawę rolników, należałoby 

podjąć jakieś działania. Niestety poza obiecywaniem nic się nie dzieje. Nie ma żadnej kontroli 

dotyczącej transportu zbóż, mąki itp. z Ukrainy i do Ukrainy. W kontenerach, które są przeznaczone 

na transport zboża przewożone są różne części, samochody, a w dokumentach nie jest o tym 

wspominane.  

 

Pan Witold Okumski – Przewodniczący Komisji 

Powiedział, że wiadomo, iż w Ukrainie trwa wojna, jakie relacje są z Rosją, a także na jakim etapie 

demokracji i jakiegokolwiek rozwoju jest ten kraj. Tego typu działania, o których jest mowa, są 

wpisane w normalność. Ludzie dzielą się na bardzo bogatych i niezwykle biednych. Ci bogaci, 

których nie jest mało, korzystają z pomocy innych krajów. Z jednej strony oczywiste jest, że 

Ukraińcom należy pomagać, aby tej wojny nie przegrali, natomiast są tacy, którzy wykorzystują ową 

sytuację.  

Problem żywności (nie tylko zboża) zaczyna się pojawiać w wielu krajach, którzy zaoferowali swoją 

pomoc Ukraińcom.  

 

Pan Kazimierz Sobotka – Przewodniczący Rady Powiatowej Mazowieckiej Izby Rolniczej 

Powiedział, że w wielu krajach pojawia się problem. Bogaci ludzie na Ukrainie (nie koniecznie 

rdzenni Ukraińcy) wolą ukraińskie płody rolne sprzedać na Europę, aby kapitał był dla Ukrainy. 

 

Pan Marek Kujawa – Dyrektor Wydziału Geodezji, Katastru i Gospodarki Nieruchomościami 

Zwrócił uwagę, że minister Kołodziejczak powiedział, iż ponad 90% problemu ukraińskiego jest w 

14-stu rękach (oligarchów holendersko - niemieckich). Posiadają oni na Ukrainie gospodarstwa po 

kilkaset tysięcy hektarów.  

 

Pan Witold Okumski – Przewodniczący Komisji 

Powiedział, że zdumiewające jest to, że na Ukrainie toczy się wojna, a na Europę z Ukrainy jest 

wysyłanych mnóstwo produktów rolnych, mięsa, warzyw.  

 

Pani Krystyna Zając – Wicestarosta 

Dodała, że najgorsze w całej tej sytuacji jest to, że wszyscy myślą, że Unia Europejska zakazała wielu 

rzeczy, wydaje wiele nakazów. Wszystko po to, aby odwrócić uwagę od tego, co się dzieje dookoła.  

 

Pan Kazimierz Sobotka – Przewodniczący Rady Powiatowej Mazowieckiej Izby Rolniczej 

Uzupełnił wypowiedź pani Wicestarosty mówiąc, że wszystkie obwarowania, które wydaje Unia 
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Europejska są podejmowane przez osoby zarządzające w UE. Faktem jest, że pracują tam 

Europejczycy, którzy widzą co się dzieje na świecie. 

 

Pan Marek Kujawa – Dyrektor Wydziału Geodezji, Katastru i Gospodarki Nieruchomościami 

Uważa, że ktoś wybrał tych posłów do krajowego parlamentu i do europarlamentu, więc nie należy 

mieć do nich pretensji, że źle działają.  

 

Pani Joanna Balicka – Kierownik Powiatowego Zespołu Doradztwa Rolniczego w Mławie 

Zabrała głos mówiąc, że w Zespole Doradztwa Rolniczego dokonywane są kalkulacje opłacalności 

produkcji rolniczej. Wykonywane one były również w tym roku. Wnioski są takie, że nawet dopłaty, 

które otrzymują rolnicy dodatkowo do upraw rolniczych, nie rekompensują kosztów poniesienia 

uprawy jakiegokolwiek zboża. Nie ma minimalnej ceny na mleko. Nawet jeśli w określonym czasie 

– na jesieni, cena mleka jest wyższa, to za pewien czas spada. Sytuacja ekonomiczna rolników jest 

trudna. W roku 2023 występowała susza, która wpłynęła na ilość płodów rolnych. Pożywienia dla 

bydła również nie ma dużo, gdyż siana, sianokiszonki jest mało, trudno je kupić. Nie jest określone 

kiedy zostanie wypłacone „suszowe”. Rolnicy otrzymali niższe, niż rok wcześniej dopłaty 

bezpośrednie. W ramach ekoschematów powierzchniowych otrzymają dopiero w najbliższym czasie 

dopłaty. Podsumowując, na jesieni rolnicy nie mieli możliwości zakupu nawozów, czy innych 

kosztownych, a niezbędnych środków potrzebnych do produkcji rolnej. 

Powiatowy Zespół Doradztwa Rolniczego w Mławie prowadzi rachunkowość rolną w około 50 

gospodarstwach rolnych. Widać w nich, że koszty są spore, a wydatki okrajane są do minimum. 

Dokonują zakupu tylko tych niezbędnych zakupów, bez których trudno funkcjonować. Zauważalna 

jest pogarszająca się sytuacja finansowa rolników.  

 

Pan Witold Okumski – Przewodniczący Komisji 

Podsumowując powiedział, że nie jest dobrze w rolnictwie. Patrząc z perspektywy osób, które nie 

mają styczności w ogóle z gospodarstwami rolnymi i oceniają rolników po drogich traktorach, nie 

jest to w ogóle obiektywne. Wspomniał, że około 20 lat temu zostały poprzekształcane naturalne 

gospodarstwa rolne, około 30-40 hektarowe. Za wszystko odpowiedzialna jest Unia Europejska, która 

narzuciła pewne wymogi. Efektem tego wszystkiego jest Zielony Ład, o którym jest teraz głośno. 

Najpierw rolnictwo naturalne zostało wyniszczone, zachęcając dotacjami, emeryturami 

strukturalnymi. Następnie, aktualnie jest mówione, że ta kumulacja produkcji jest zagrożeniem dla 

klimatu. W związku z tym nie ma spójności w działaniach UE.  

 

Pan Marek Linkowski – Członek Komisji 

Powiedział, ze niska opłacalność gospodarstw rolnych od lutego ubiegłego roku znacząco się 

pogorszyła. Unia Europejska powstała po to, żeby utrzymać strukturę gospodarstw. Bez Unii byłoby 

jeszcze gorzej. Nie da się konkurować z zachodnimi gospodarstwami, które posiadają tysiące 

hektarów, a gospodarstwami na wschodzie, które są dużo mniejsze. Unia Europejska powstała, aby 

utrzymać rodzinne gospodarstwa. 

 

Pan Witold Okumski – Przewodniczący Komisji 

Dodał, że doskonale rozumie konieczność i potrzebę Unii Europejskiej, natomiast zwraca uwagę, że 

Zielony Ład, przeciwko któremu protestują rolnicy wiąże się przede wszystkim z gospodarstwami 

wielkoprzemysłowymi, których najbardziej dotnie. Będą musieli się błyskawicznie przekształcać, 

ograniczać produkcję. 

 

Pan Kazimierz Sobotka – Przewodniczący Rady Powiatowej Mazowieckiej Izby Rolniczej 

Uważa, że zmiany proponowane przez Zielony Ład nie mogą być aż tak złe i drastyczne. Dobro 

rolnika i konsumenta musi zostać uwzględniane w tych zmianach. W Polsce jest mniej gospodarstw 

rolnych, powoduje to czynnik ekonomiczny i tzw. naturalna śmierć małych gospodarstw. Unia nie 

jest po to aby w małej strukturze utrzymać gospodarstwa rolne, a po to, aby mieć rynek zbytu. 
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Pan Marek Linkowski – Członek Komisji 

Skierował swoje pytanie do Kierownika Biura Powiatowego ARiMR w Mławie. Zapytał jak 

przedstawiają się aktualne płatności obszarowe, a jak wyglądało to wcześniej? Najniższa dopłata z 

wniosków obszarowych jest poniżej 1 000 zł. Wcześniej była to kwota około 1 400 – 1 600 zł.  

 

Pan Kazimierz Sobotka – Przewodniczący Rady Powiatowej Mazowieckiej Izby Rolniczej 

Wtrącając udzielił odpowiedzi, że jego zdaniem w roku bieżącym rolnicy mają mniejsze dopłaty z 

racji tego, iż nie wdrożyli różnych proponowanych programów (mieli obawy). Niemniej jednak w 

porównaniu do roku ubiegłego dopłaty bezpośrednie są niższe.  

 

Pan Wojciech Krajewski – Kierownik Biura Powiatowego ARiMR w Mławie 

Powiedział, że są wątpliwości, różne zmiany odnośnie ugorowania, składania oświadczeń – ciągle 

coś się dzieje, aby jednak rolnik nie stracił w stosunku do lat poprzednich.  

Na podstawie składanych wniosków można powiedzieć, że 8 lat temu było składanych 5 150 

wniosków, a aktualnie jest o 200 mniej.  

 

Pan Witold Okumski – Przewodniczący Komisji 

Powiedział, że jest zauważalny spadek gospodarstw rolnych. Wnioski o dopłaty obszarowe składają 

również tacy rolnicy, którzy nie prowadzą już gospodarstwa (wydzierżawiają grunty). Można 

szacować, że jest poniżej 2 000 gospodarstw rolnych w powiecie mławskim.  

 

Pan Janusz Wiśniewski – Członek Komisji 

Zapytał jak te wszystkie dopłaty odnoszą się do inflacji? 

 

Pan Marek Linkowski – Członek Komisji 

Powiedział, że w żaden sposób.  

 

Pan Kazimierz Sobotka – Przewodniczący Rady Powiatowej Mazowieckiej Izby Rolniczej 

Zapytał, dlaczego na protestach nie widać przedsiębiorców rolnych, czyli tych, którzy zajmują się 

przetwórstwem produktów rolnych? Oni skupują produkty rolne po niskiej cenie, więc jest taka 

sytuacja dla nich korzystna. Powinna być harmonia – jeżeli surowiec jest tańszy, to i wyrób gotowy 

dla konsumenta powinien być tańszy.  

 

 

Punkt 7 

Informacja dotycząca wyłączenia gruntów rolnych w powiecie mławskim w latach 2022-2023. 

 

Pan Marek Kujawa – Dyrektor Wydziału Geodezji, Katastru i Gospodarki Nieruchomościami  

Poinformował, że samych wniosków, które są procedowane w trybie Ustawy o ochronie gruntów 

rolnych i leśnych rocznie jest około 300 i to się nie zmienia. Z tego połowa właściwie jest 

bezprzedmiotowa, gdzie dotyczy budów na gruntach rolnych (Br). W sytuacji, gdy ktoś buduje w 

ramach siedliska rolniczego (nawet jeżeli to jest grunt dobrej klasy), nie jest to traktowane jako 

wyłączenie gruntu z produkcji rolnej.  

Na przestrzeni lat 2022-2023 są trzy główne grupy, w których następują różne ruchy dotyczące 

zachwiania pomiędzy gruntami rolnymi. Od wielu lat obserwuje się ubytki. Roczny ubytek rzędu: 

70-80 hektarów, z czego główne przybytki są w gruntach leśnych. W latach 2022-2023 jest ubytek 

około 75 hektarowy w gruntach rolnych, z czego 35 hektarów przybyło w gruntach leśnych. Pozostały 

przybytek to grunty zurbanizowane, czyli drogi, działki budowlane. W powiecie mławskim nie 

obserwuje się masowych wyłączeń gruntów z produkcji rolnej. Należy pamiętać, że skala gruntów 

zurbanizowanych 45 hektarów w skali roku na 10 gmin, to jest około 4-5 hektarów na gminę czy też 

miasto. Z tego większość stanowią działki po podziale na grunty budowlane będące nadal w ewidencji 
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gruntów jako grunty rolne. Dopiero przy wybudowaniu budynków, kiedy są przekształcenia gruntów, 

następują ubytki. Jest to planowa polityka wynikająca z planu zagospodarowania. W pozostałych 

grupach są to niewielkie zmiany np. dotyczące wód. W powiecie mławskim charakterystyka gruntów 

- przeważające grunty rolne klas V i VI klasy w ogóle wykluczają grunty z pojęcia wyłączenia 

gruntów z produkcji rolnej. Około 4-5 hektarów na gminę w skali roku jest to nie wiele, gdyż wchodzą 

w to również grunty są zabierane pod przebudowywane drogi (poszerzenia pasów drogowych) i 

działki budowlane, które są zagospodarowywane i przekształcane na tereny zabudowy mieszkalnej.  

 

 

Punkt 8 

Zapytania i wolne wnioski. 

 

Pan Marek Linkowski – Członek Komisji 

Zgłosił wniosek dotyczący składowiska kruszywa na terenie gminy Wiśniewo. Mieszkańców gminy 

Wiśniewo protestują, gdyż z tego składowiska nie wiele potrzeba, aby powstało wysypisko. Chcieliby 

poznać na jakim etapie jest sprawa dotycząca tego tematu. 

 

Pan Wojciech Krajewski – Z-ca Dyrektora Wydziału infrastruktury, Rolnictwa i Środowiska 

Odpowiedział, że wniosek na budowę złożyła firma Artimex S. A. 21 grudnia 2023 roku. Wniosek 

napisany jest na budowę placu magazynowo – składowego. Do wniosku dołączony jest projekt 

techniczny całej sprawy. Jest to na terenie Miasta Mławy, a nie na terenie gminy Wiśniewo. Nie było 

żadnych ruchów ze strony społeczeństwa, wszystko było procedowane normalnie. Dnia 27 grudnia 

2023 roku było zawiadomienie o wszczęciu administracyjnym. Wszystkie osoby, których dotyczy 

sprawa są powiadamiane oficjalnie. Póki co, jest to budowa placu magazynowo – składowego. 

 

Pan Marek Linkowski – Członek Komisji 

Jakiej powierzchni dotyczy budowa tego placu? 

 

Pan Wojciech Krajewski – Z-ca Dyrektora Wydziału infrastruktury, Rolnictwa i Środowiska 

Odpowiedział, że 7,5 hektarów ma cała działka. Wszystko w projekcie jest uwzględnione jak ma 

całość wyglądać, np. że plac ma być utwardzony. Jest zgodne z projektem zagospodarowania 

przestrzennego. Plac magazynowo – składowy ma być o powierzchni około 63 450 metrów (6,34 ha), 

projektowany jako utwardzony kruszywem łamanym.  

 

Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Zapytał, co na tej powierzchni magazynowej będzie składowane? Czy jest jakiś opis?  

 

Pan Wojciech Krajewski – Z-ca Dyrektora Wydziału infrastruktury, Rolnictwa i Środowiska 

Odpowiedział, że tak. W projekcie technicznym jest napisane, że projektuje się utwardzone 

kruszywem łamanym o frakcji 0 do 31,5 mm. Z racji zastosowania prac do odcedzenia kruszywa 

łamanego nie wymaga odwodnienia, gdyż kruszywo łamane jest warstwą przesiąkającą.  

Postanowienie zostało wysłane do Fundacji Ochrony Środowiska Naturalnego Grand Agro, aby 

mogli się dołączyć do procedury jako strona w sprawie i móc wnikliwie przyjrzeć się danej sprawie. 

Fundacja ta ma swoją siedzibę w Ursusie. 

 

Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Dodał, że na placu magazynowo – składowym planuje się magazynowanie kruszywa budowlanego.  

 

Pan Marek Linkowski – Członek Komisji 

Powiedział, że otrzymał sygnały od mieszkańców pobliskich terenów od omawianego miejsca, że w 

projekcie planuje się plac na kruszywo. Może się okazać, że niewielkie przekształcenia mogą 

doprowadzić, że w miejscu tym powstanie wysypisko.  
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Pan Janusz Wiśniewski – Członek Komisji 

Zaznaczył, że nieodłącznym dokumentem, oprócz projektu technicznego, jest plan zagospodarowania 

przestrzennego i decyzja środowiskowa. 

 

Pan Wojciech Krajewski – Z-ca Dyrektora Wydziału infrastruktury, Rolnictwa i Środowiska 

Dodał, że teren tej zabudowy usługowo – inwestycyjnej jest oznaczony symbolem 11 UP, czyli 

usługowo – przemysłowej.  

 

Pan Janusz Wiśniewski – Członek Komisji 

Powiedział, że przy inwestycjach, które są wykonywane, np. przy budowie S7, wiele hektarów było 

zajmowane pod składowisko kruszywa. Do dnia dzisiejszego jeszcze nie wszystkie są 

uporządkowane. W omawianym przypadku firma zajmuje się przede wszystkim kruszywem i tego 

typu sprawami. Najważniejsze aby nie skończyło się na składowaniu innych rzeczy, aniżeli kruszywo.  

 

Pan Wojciech Krajewski – Z-ca Dyrektora Wydziału infrastruktury, Rolnictwa i Środowiska 

Powiedział, że póki co, firma posiada szereg zarzutów dotyczących projektu. Firma musi uzupełnić 

szereg dokumentów i np. do dnia 22 lutego 2024 roku przedłożyć decyzję o wyłączeniu gruntu z 

produkcji rolnej, decyzję o środowiskowych uwarunkowaniach.  

 

Pan Janusz Wiśniewski – Członek Komisji 

Podsumował, że w postanowieniu jest bardzo ważne stwierdzenie, że uzupełnienie części rysunkowej 

projektu zagospodarowania terenu o przekroje pionowe obowiązujące ukształtowanie terenu z 

oznaczeniem zmian w stosunku do stanu istniejącego. Musi być projektowany przekrój, gdzie będzie 

pokazane czy dopuszcza się jakieś wykopy czy nie. Nie da się wszystkiego wychwycić na etapie 

pozwolenia, a dopiero na etapie realizacji.  

W chwili obecnej strony w sprawie są ustalone i trwa postępowanie w sprawie wydania pozwolenia. 

Na obecnym etapie nikt nie jest w stanie odpowiedzieć czy będzie tam składowisko śmieci czy coś 

innego.  

 

 

Punkt 9 

Zamknięcie posiedzenia. 

 

Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Zamknął trzydzieste ósme posiedzenie Komisji Rolnictwa, Leśnictwa i Ochrony Środowiska, 

podziękował radnym i zaproszonym gościom za udział w posiedzeniu. 

 

 

                   Przewodniczący Komisji 

 

                    Witold Okumski 
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